
PROTOKÓŁ Nr XXXV/2021 
 z sesji Rady Gminy Skąpe 

z dnia 23 lipca 2021 r. 
 
Szczegółowe imienne wyniki z przeprowadzonych głosowań Rady Gminy w Skąpem znajdują 
się w linku https://bip.skape.pl/strona-874-sesja_nr_xxxv_z_dnia_23_07_2021_r.html i stanowią 

załączniki do protokołu. 
Sesja odbyła się w trybie zdalnym. Na stan 14 radnych w sesji uczestniczyli wszyscy (lista 
obecności w załączeniu). 
Przewodniczący Rady Gminy Mariusz Kuźmicz otworzył XXXV Sesję Rady Gminy Skąpe 
o godz. 9.00. Przywitał Wójta Gminy Zbigniewa Wocha,  Sekretarz Gminy i Radną Powiatową 
Alicję Hoppen-Anyszko, Skarbnika Gminy – Brygidę Sewohl oraz koleżanki i kolegów 
Radnych.  Następnie zaproponował wprowadzić zmianę do przesłanego porządku obrad, 
polegającą na zamianie kolejności omawianych punktów. Więcej zmian do porządku obrad nie 
zgłoszono. Przewodniczący odczytał porządek posiedzenia wraz ze zmianą i poddał go pod 
głosowanie. W wyniku głosowania zmiana porządku została przyjęta jednogłośnie (radni 
Andrzej Stańczak i Andrzej Kałużny z przyczyn technicznych nie oddali głosu w systemie), 
a porządek przedstawia się następująco: 
1. Otwarcie obrad sesji.  
2. Interpelacje i zapytania radnych. 
3. Zapytania sołtysów i mieszkańców oraz odpowiedzi na nie. 
4. Sprawozdanie z działalności Wójta w okresie międzysesyjnym. 
5. Wolne wnioski i informacje. 
6. Podjęcie uchwał w sprawie: 

a) zmianie uchwały w sprawie uchwały budżetowej Gminy Skąpe na 2021 rok, 
b) o zmianie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Skąpe na lata 2021-2030, 
c) przyjęcia projektu regulaminu dostarczania wody i odprowadzania ścieków na terenie 

Gminy Skąpe, 
d) o zmianie uchwały w sprawie organizacji wspólnej obsługi jednostek organizacyjnych 

zaliczonych do sektora finansów publicznych prowadzonych przez Gminę Skąpe, 
e) o zmianie uchwały w sprawie statutu sołectwa Błonie, 
f) o zmianie uchwały w sprawie statutu sołectwa Darnawa. 
g) o zmianie uchwały w sprawie statutu sołectwa Kalinowo, 
h) o zmianie uchwały w sprawie statutu sołectwa Łąkie, 
a. o zmianie uchwały w sprawie statutu sołectwa Międzylesie, 
i) o zmianie uchwały w sprawie statutu sołectwa Niekarzyn, 
j) o zmianie uchwały w sprawie statutu sołectwa Niesulice, 
k) o zmianie uchwały w sprawie statutu sołectwa Ołobok, 
l) o zmianie uchwały w sprawie statutu sołectwa Pałck, 
m) o zmianie uchwały w sprawie statutu sołectwa Podła Góra, 
n) o zmianie uchwały w sprawie statutu sołectwa Radoszyn, 
o) o zmianie uchwały w sprawie statutu sołectwa Rokitnica, 
p) o zmianie uchwały w sprawie statutu sołectwa Skąpe, 
q) o zmianie uchwały w sprawie statutu sołectwa Węgrzynice, 
r) o zmianie uchwały w sprawie statutu sołectwa Zawisze, 
s) o zmianie uchwały w sprawie statutu osiedla Cibórz. 

7. Przyjęcie protokołu XXXIV sesji Rady Gminy Skąpe. 
8. Zamknięcie obrad. 

 
Ad. 2 Interpelacje i zapytania radnych 
nie zgłoszono 
 
Ad. 3 Zapytania sołtysów i mieszkańców oraz odpowiedzi na nie 
nie zgłoszono 
Ad. 4 Sprawozdanie z działalności Wójta w okresie międzysesyjnym 

https://bip.skape.pl/strona-874-sesja_nr_xxxv_z_dnia_23_07_2021_r.html
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Wójt Zbigniew Woch poinformował, że radni otrzymali sprawozdanie ( w załączeniu do  
niniejszego protokołu) , ale postanowił odnieść się do najistotniejszych kwestii.  
1. Piątego lipca spotkał się w Urzędzie Wojewódzkim z panem Wojewodą i z wiceprezesem 

BGK czyli instytucji odpowiadającej za wdrożenie Polskiego Ładu. Na kanwie tego 
spotkania doszło także do spotkania z radnymi. Na tym spotkaniu Wójt przestawił radnym 
swoje założenia, odnośnie trzech wniosków, jakie każda gmina będzie mogła zgłosić do 
Polskiego Ładu w terminie do 30 lipca. Jest to jeden z dwóch pilotaży Polskiego Ładu w 
2021. Ten kolejny ma być w miesiącu wrześniu. Na spotkaniu Wójt przedstawił radnym 
propozycje trzech inwestycji jakie według niego w pierwszej kolejności powinny być 
przedmiotem ubiegania się o finansowanie:   
- budowa gminnej oczyszczalni ścieków, koszt budowy szacowany na niespełna 
16 milionów złotych, czyli stosunkowo kosztochłonne przedsięwzięcie,  
- budowa ulicy Zabużańskiej w Ołoboku, kwota na poziomie 1 354 000 zł, 
- budowa świetlicy w miejscowości Łąkie, koszt na poziomie 853 000 zł. 
Poziom dofinansowań w tym działaniu jest niespotykany, bo nawet za najlepszych czasów 
z funduszy unijnych poziom dofinansowania najwyższy z jakim się spotkaliśmy to było 
85%. W przypadku dwóch pierwszych zadań to dofinansowanie jest w wysokości 95%, a 
w przypadku świetlicy 90%. Na to działanie przeznaczono w skali Polski 20 miliardów 
złotych. 
Oczywiście są to duże kwoty, a wniosków zapewne zostanie złożonych na dużo większą 
sumę. Wszyscy jesteśmy w głębokiej nadziei, że nasze uzyskają dofinansowanie, choć 
wie, że potrzeb jest tak dużo, że w pierwszym pilotażu nie wszystkim się uda.  

2. Podjęliśmy działania w związku z otrzymanym dofinansowaniem na budowę samodzielnej 
studni głębinowej na boisku w Radoszynie. Otrzymaliśmy kwotę niespełna 30 000 zł 
z budżetu samorządu województwa lubuskiego. W tej chwili jesteśmy na etapie wyłaniania 
podmiotu, który fizycznie tę studnię będzie wykonywał.  

3. Zamknęliśmy za sobą etap wyłaniania wykonawcy na rozbudowę strażnicy OSP 
w miejscowości Ołobok. Mieliśmy z tym potężny kłopot i dopiero w trzecim postępowaniu 
przetargowym domykamy temat.  Jeśli zmiany w budżecie zostaną dzisiaj przegłosowane, 
będziemy mogli podpisać umowę. W budżecie mamy na to zadanie zapisaną kwotę 
bodajże 250 000zł, z 93 000 zł dofinansowaniem z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony 
Środowiska. Kwota po przetargu to jest niespełna 320 000 zł. Zanim jeszcze dojdzie do 
głosowania Wójt przedyskutuje z Paniami Skarbnik i Sekretarz wysokość tej kwoty, bo ma 
pewne wątpliwości.  

4. Jesteśmy na etapie wyłaniania wykonawcy na remont zabytkowego kościoła 
w Radoszynie. Niestety w latach dziewięćdziesiątych staliśmy się właścicielem tego 
obiektu i do dnia dzisiejszego Wójt zastanawia się jak do tego doszło. Kościół jest w złym 
stanie technicznym. W 2019 r. pani konserwator zabytków wydała decyzję nakazującą 
zabezpieczenie tego kościoła. W związku z tym, wykonana została stosowna 
dokumentacja i w pierwszym etapie chcemy się skupić przede wszystkim na dachu tego 
kościoła. Niestety w pierwszym postępowaniu nie wpłynęła żadna oferta, nie było wręcz 
żadnego zainteresowania potencjalnych podmiotów. Ogłosiliśmy kolejny przetarg. W tej 
chwili dwa podmioty dopytują, jeden nawet dokonał wizji lokalnej, a kolejny zapowiada, że 
chciałby przyjechać w weekend. W związku z tym istnieje nadzieja, że oferty zostaną 
złożone. W budżecie na to zadanie zapisaną mamy kwotę 230 lub 250 tys. zł i jest to 
niższa kwota niż kosztorys inwestorski. Wójt zastanawia się, czy zważywszy na specyfikę 
tej inwestycji, a niestety na zabytkach to są kosztochłonne inwestycje, czy uda nam się 
znaleźć podmiot, chcący za taką kwotę wykonać zadanie. 

5. Zakończyliśmy postępowanie przetargowe na wyłonienie wykonawcy na przebudowę 
ostatniego odcinka chodników w miejscowości Ołobok wzdłuż ulicy Wojciechowskiej. Jest 
to odcinek od świetlicy wiejskiej, aż do mostu - wylot na Niesulice. Akceptacja rady  
w zakresie zmian w budżecie umożliwi podpisanie umowy. Po przetargu - najniższa kwota 
to jest niespełna 270 000 zł. Wykonawca jest nam znany, bo to nie tylko podmiot który 
wykonał chyba najwięcej inwestycji w tym obszarze, to jeszcze dodatkowo jest to podmiot 
mający siedzibę na obszarze naszej gminy czyli Sidbud Węgrzynice. Wykonawca 
oczywiście sprawdzony, niebudzący żadnych wątpliwości.  
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6. Finalizujemy dokumentacyjnie 2 przedsięwzięcia:  
- budowa kładki pieszo-rowerowej na  obiekcie pomiędzy miejscowościami Cibórz-Cząbry. 
W tej chwili jesteśmy blisko sfinalizowania tego zadania, które będzie przedmiotem 
ubiegania się o dofinansowanie z naszego LGD. Przedsięwzięcie za kwotę 129 000 zł. 
- przebudowa drogi gminnej w miejscowości Skąpe (od wjazdu koło kościoła do wylotu 
przy Urzędzie Gminy). To przedsięwzięcie ma być przedmiotem ubiegania się 
o dofinansowanie z funduszu dróg samorządowych. Nie mamy jeszcze dokładnego 
terminu składania wniosków. Ze wstępnych sygnałów z Lubuskiego Urzędu 
Wojewódzkiego można domniemywać, że z końcem lipca otworzy się możliwość 
składania wniosków. Na ile zadanie zostało wycenione wiadomo będzie dopiero po 
weekendzie.  

19 lipca Wójt spotka się z panią Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbietą Anną Polak, 
odnośnie kwestii związanej z oczyszczaniem ścieków w naszej gminie, a dokładnie lokalizacji 
nowej oczyszczalni w miejscu istniejącej obecnie oczyszczalni ścieków w Ciborzu, należącej 
do samorządu województwa lubuskiego, a zarządzanej przez Wojewódzki Szpital 
Specjalistyczny w Ciborzu. Wójt złożył propozycję przejęcia tej działki i wybudowania nowej 
oczyszczalni ścieków. Decyzja czy uzyskamy zgodę dla tego przedsięwzięcia, tego pomysłu, 
ostatecznie zapadnie na najbliższym zarządzie, czyli w przyszły wtorek. Poprzedniego dnia 
stworzyliśmy stosowne pismo do zarządu, opisujące ten problem. Wójt jest przekonany, że 
budowa oczyszczalni w miejscu obecnie funkcjonującej to najlepsze rozwiązanie nie tylko dla  
mieszkańców gminy Skąpe, ale także dla szpitala w Ciborzu. Gmina w oparciu o koncepcję  
przygotowaną przez podmiot zaangażowany w tej chwili w budowę oczyszczalni ścieków w 
miejscowości Torzym, przygotowała analizy funkcjonowania takiej oczyszczalni. 
Współdziałamy z tym podmiotem już od kilku lat, odkąd funkcjonujemy w zamyśle poukładania 
gospodarki wodno-ściekowej.  Gospodarka wodno-ściekowa to zadanie własne gminy i na niej 
ciąży główna odpowiedzialność za to jak ona funkcjonuje i za konsekwencje tego 
funkcjonowania. Nasza sytuacja dziś jest taka, że odpowiedzialność jest przy nas, a wpływu 
na to jak będzie wyglądał następny miesiąc czy kolejne jeśli chodzi o oczyszczanie ścieków 
nie mamy. I to budzi Wójta największe niepokoje. Ze wspomnianych analiz wynika, że koszt 
oczyszczenia ścieków dla wszystkich podmiotów prywatnych, biznesowych przy dzisiejszych 
kosztach, w sytuacji wybudowania nowej oczyszczalni właśnie w tamtym miejscu wyniósłby 
5,62 zł dla wszystkich. Szpital wykazał, że wytwarza 80 000 kubików ścieków rocznie. W 
ocenie Wójta jest to nawet nieco mniejsza wielkość około 70 000. Swój pogląd opiera na tym 
że te 80 000 to jest różnica pomiędzy ściekami wpływającymi do oczyszczalni, a ściekami 
opomiarowanymi z gminy. A z tego co wie cały szpital jest opomiarowany jeśli chodzi o zużycie 
wody. Swoje przekonanie buduje też na tym, że z danych jakie pozyskał z ościennych szpitali 
wynika, że  miesięczne zużycie ścieków na jednego pacjenta jest na poziomie pięciu - sześciu 
do ośmiu kubików. Szpital w Ciborzu wykazuje, że jest to poziom ponad 10 kubików. Jeśli 
nawet to byłaby prawda, to tych 80 000 metrów sześciennych ścieków przy niespełna 6 zł/m3, 
kosztowałoby w gminnej oczyszczalni około 450 000 zł rocznie. W piśmie  z lutego bieżącego 
roku dyrektor szpitala wykazywał  koszty na sekcjach w swoim szpitalu. Tych ośrodków jest 
kilka m.in. hydrofornia, oczyszczalnia ścieków, fizjoterapia, sekcja rehabilitacji. Przy 
oczyszczalni ówczesna pani dyrektor podała miesięczne koszty za 2020 na poziomie 51 000 
zł, co daje roczny koszt 612 000 zł. Czy to są pełne koszty, tego nie umie powiedzieć. Czy tam 
są  wliczone koszty ogólnozakładowe, czy tylko koszty bezpośrednio wytworzone na 
oczyszczalni ścieków, czyli koszty zatrudnienia pracowników, koszty energii, czyli takich 
bezpośrednich działań - nie wie. Ponadto oczyszczalnia obarczona jest jeszcze niewątpliwie 
problemami przyszłości, bo coś się może zepsuć, coś będzie wymagało większego lub 
mniejszego dofinansowania, żeby utrzymać sprawność. Już w 2016 r. Wójt złożył pani 
marszałek propozycję zawarcia umowy, na mocy której odpowiedzialność za funkcjonowanie 
oczyszczalni spadłaby na samorząd. Niestety nie udało się takiej sytuacji prawnej wytworzyć. 
Wracając do wątku ekonomicznego to w jego głębokim przekonaniu  gminna oczyszczalnia 
ścieków, wybudowana w tym miejscu, zważywszy na kwestie związane z  logistyką sieciową i 
na kwestię związaną z zabezpieczeniem zrzutów ścieków wszystkich mieszkańców 
aglomeracji i wszystkich podmiotów aglomeracji daje gwarancję, że ta usługa byłaby 
najtańsza. Szpital może mieć możliwość zapłaty za usługę około 450 000 zł rocznie i spokój, 
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albo też wykonać usługę samemu za 600 000 zł a może nawet 700 000 zł. Dla Wójta 
odpowiedź co będzie lepsze jest jednoznaczna. Ma nadzieję, że też jednoznaczną okaże że 
dla Samorządu Województwa Lubuskiego. Tak jak wspomniał jest to w dobrze pojętym 
interesie nas wszystkich mieszkańców gminy Skąpe, łącznie ze wszystkimi podmiotami 
prowadzącymi działalność gospodarczą na obszarze Gminy Skąpe. Zabezpiecza interesy nie  
tylko ekonomiczne ale także interesy techniczne związane z ewentualnymi problemami. 
W końcu dojdzie do sytuacji, że każdy będzie odpowiadał za to co ma przypisane 
w obowiązujących go przepisach, czyli dojdzie do sytuacji, że gmina będzie się zajmować 
ściekami i będzie za ścieki odpowiadać, a szpital będzie się zajmował tylko dbaniem 
o bezpieczeństwo zdrowotne pacjentów. Na taki stan jaki teraz obowiązuje, zdecydowaliśmy 
10 lat temu, co z perspektywy ocenia, że było błędem. Tyle że wtedy były inne warunki 
ekonomiczne, inne otoczenie prawne. Ta sytuacja odpowiadała wszystkim uczestnikom tej 
relacji biznesowej. My nie musieliśmy zadłużać się po to, żeby budować oczyszczalnię 
obsługującą jeszcze na przednówku proces budowania kanalizacji. Woleliśmy te pieniądze 
przeznaczyć na szybsze budowanie instalacji kanalizacyjnych w miejscowościach w naszej 
gminie. A zaczynaliśmy w zasadzie od zera jak pamiętamy. W szpitalu niewątpliwie ta sytuacja 
ze względów ekonomicznych była równie korzystna, bo to były takie czasy gdzie szpital nie 
miał pieniędzy na nic. A jak się nie ma pieniędzy na nic, to nie ma się pieniędzy na płacenie 
zobowiązań podatkowych i te nie były regulowane. W związku z tym ta konstrukcja, która 
wtedy została stworzona, była optymalna i przysłużyła się i będzie służyć jeszcze ma nadzieję, 
do czasu realizacji przedsięwzięcia o jakim mówi czyli do 2023-2024. Podsumowując Wójt 
stwierdził, że ma nadzieję, że we wtorek zapadnie decyzja po naszej myśli. Tak jak wspomniał 
w piśmie do pani marszałek ta decyzja nie tylko jest decyzją korzystną tylko dla naszej gminy, 
ale też korzystną dla samorządu województwa lubuskiego zarówno jako właściciela szpitala, 
bo zyska ekonomicznie i pozbędzie się ewentualnych problemów jakie niewątpliwie mogłyby 
się pojawić. Temat jest na tyle ważny, że jesteśmy w przededniu ostatnich lat, ostatniego 
momentu, kiedy mamy możliwość pozyskania dofinansowania na tego typu przedsięwzięcie. 
Unia już w negocjacjach do alokacji 2021-2027 była bardzo niechętna, jeśli chodzi 
o  przeznaczanie pieniędzy na gospodarkę wodno-ściekowa. Przypomniał, że wchodząc do 
Unii, narzucono nam ostateczny termin uporządkowania gospodarki wodno-ściekowej na 
2015. Niechętnie się zgodzono, żeby przeznaczać kolejne sumy pieniędzy na ten obszar 
gospodarki w latach 2014-2020, a jeszcze mniej chętnie na lata 2021-2027. W związku z tym 
śledząc ten proces, osoba odpowiedzialna powinna założyć, że już później pieniędzy 
z funduszy unijnych na gospodarkę wodno-ściekowa nie będzie. Czy będą pieniądze inne, 
rządowe? Dzisiaj są, ale są z jednego powodu: z powodu pandemii i potrzeby dofinansowania 
przestrzeni gospodarczej. W związku z tym stoimy w przededniu ostatniej szansy na uzyskanie 
dofinansowania, i zwlekanie w tym momencie, przeciąganie, przenoszenie tej sprawy na 
kolejne lata, a warto zauważyć, że od podjęcia decyzji do budowy oczyszczalni to jest minimum 
2 lata, pragmatycznie trzeba zakładać 3 lata powoduje, że to nasze ryzyko w sferze stabilności 
gospodarki wodno-ściekowej zwiększa się w sposób dramatyczny. W związku z tym, że to jest 
tak poważna sprawa, wspomniał Pani Marszałek, że my nie będziemy czekać, bo nie możemy 
czekać i przygotowaliśmy alternatywną lokalizację pomiędzy miejscowościami Skąpe i Cibórz 
i będziemy podejmować działania związane z wybudowaniem oczyszczalni w tamtym miejscu. 
Przedsięwzięcie o którym niestety nie może powiedzieć że jest optymalnym, że jest 
najlepszym, że jest fantastycznym. Ale zważywszy na te wszystkie okoliczności jeśli tylko 
jedynym to potrzebnym do zrealizowania, a jego najsłabszym aspektem byłoby to, że tych 
ścieków nie byłoby 600-650 tak jak na jedynej oczyszczalni, a o połowę mniej. W związku 
z tym odpowiedź wydaje się jednoznaczna i oczyszczalnia powinna powstać w miejscu 
istniejącej dzisiaj oczyszczalni i wszyscy na tym zyskujemy. Ale zwarzywszy na powagę czasu, 
na powagę obszaru, który jest do opisania w bardziej bezpieczny sposób, nie będziemy mieli 
innego wyjścia i wierzy że i Panią Marszałek i Zarząd Województwa ale też i pracowników 
wiązanych z Lubuskim Urzędem Wojewódzkim z Panem Wojewodą stać na podejmowanie 
odpowiedzialnych, sensownych i rozsądnych decyzji. Tak jak to w przypadku Pana Wojewody 
miało miejsce m.in. w związku z uporządkowaniem sytuacji w naszej oświacie.  
Warto wspominać o rzeczach ważnych, mądrych, rozsądnych, dotyczących naszej gminy, 
podejmowanych bez względu na przedstawicieli strony politycznej. Warto o tym wspominać 
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i liczyć na to, że w każdym przypadku i w każdym obszarze dotyczącym, czy mającym 
znaczenie dla naszych mieszkańców możemy na ten rozsądek, dojrzałość i mądrość 
decydentów liczyć. 
 Radny Mariusz Kuźmicz jako przedstawiciel i mieszkaniec Ciborza potwierdził, że 
temat oczyszczalni w Ciborzu powraca co kilka lat.  Radny także ma nadzieję, że wszystkie 
rozmowy zakończą się polubownym załatwieniem sprawy. Generalnie mieszkańcy Ciborza też 
się niepokoją, bo to jest sytuacja niestety trudna. Historia tej oczyszczalni jest niedługa, bo 
powstała ona pod koniec lat osiemdziesiątych i była dedykowana głównie dla szpitala 
w  Ciborzu. Pewnie z tego względu, że kiedyś zanieczyszczone zostało jezioro, bo kiedyś była 
tam oczyszczalnia poniemiecka, powojskowa stara i mała, która nie nadążała 
z oczyszczaniem. Na dzień dzisiejszy radny nie zna szczegółów dot. kosztów oczyszczania 
ścieków, ale ma zapewnienia, że jest ona w dobrym stanie. Szpital cały czas zapewnia, że jest 
na bieżąco remontowana i że będzie działała, ale oczywiście nie mówi ile lat. Jeśli chodzi o 
koszty to radny zna te same co Pan Wójt. Szpital zapewnia, że nawet po wyłączeniu ścieków 
gminnych, będzie im się opłacało oczyszczać ścieki samemu. Radny poprosił Wójta o rozwagę 
w negocjacjach wtorkowych. Szpital z pewnością przygotuje dokładne koszty. Mieszkańcy się 
niepokoją cała sytuacją. Radny nie chciałby, aby ewentualne przejęcie oczyszczalni przez 
gminę zostało odebrane jako agresywne, a bardziej w kategoriach pomocy i dojścia do sytuacji 
kiedy wszyscy będą zadowoleni, a to czasami wymaga trudnej ścieżki. Po wysłuchaniu 
argumentów każdej ze stron Pani Marszałek pomoże wybrać najlepszą opcję dla wszystkich: 
i dla mieszkańców gminy i dla szpitala i dla mieszkańców Ciborza, bo ewentualnie odejście 
samej gminy do nowej oczyszczalni, wiąże się z pozostaniem mieszkańców Ciborza  przy 
oczyszczalni w Ciborzu. Przyłączone jest także Międzylesie, które również zrzuca ścieki przy 
osiedlu Cibórz. Radny ma nadzieję, że rozmowy doprowadzą do tego, że zostanie wybrana 
najlepsza opcja.  

Wójt Zbigniew Woch  podkreślił, że partnerstwo każdy definiuje oczywiście po 
swojemu. On nie pozbawia szpitala czy Pani Marszałek możliwości podjęcia decyzji w ich 
głębokim przekonaniu słusznej dla szpitala, ale również oczekuje, że nie mogą pozbawiać ani 
jego, ani rady autonomicznej decyzji podjęcia się wybudowania oczyszczalni w każdym innym 
miejscu naszej gminny, bo to jest przede wszystkim nasze zadanie własne.  
Niestety nikt nie chce podpisać, że weźmie na siebie odpowiedzialność jeśli z oczyszczalnią 
coś się stanie  i nie będzie mogła wykonywać swoich zadań. Przypomniał, że funkcjonuje ona 
już 35 lat, podczas gdy średnie życie oczyszczalni ścieków na podstawie analizy którą wykonał 
w 2016 w oparciu o 42 oczyszczalnie w województwie lubuskim – wynosi 19 lat od momentu 
przebudowy lub wybudowania nowej oczyszczalni. Fachowcy od oczyszczalni opisują w 
swoich koncepcjach, że żywotność oczyszczalni jest na poziomie 20-25 lat i nic nie zmieni w 
nim przekonania, obaw, że jeśli coś ma dwukrotnie więcej i pewnie jest dobrze zarządzane, 
pewnie się o to dobrze dba, to bliżej temu do końca. Jesteśmy na etapie wieku dojrzałego tej 
oczyszczalni i nikt nie chce przejąć odpowiedzialności za to, za co odpowiada gmina a 
dosłownie odpowiada wójt. W związku z tym nikt nie może nas pozbawić, możliwości  
ubiegania się o załatwienie tej sprawy w innym miejscu. Jeśli dojdzie do sytuacji takiej, że my 
wybudujemy oczyszczalnię pomiędzy Skąpem a Ołobokiem, to koszt na oczyszczalni zostanie 
ponad 600 000 zł a może i więcej i tym kosztem zostaną obciążeni współuczestnicy tego 
systemu czyli mieszkańcy Ciborza, największa nasza wspólnota mieszkaniowa. Gdzie tu 
logika? Najlepsze rozwiązanie porządkuje, załatwia i daje satysfakcję, także ekonomiczną 
wszystkim uczestnikom naszej aglomeracji ściekowej.   

Radny Andrzej Kałużny zauważył, że na temat oczyszczalni rozmawiamy w tej  
kadencji czwarty czy piąty raz. Radnych jako mieszkańców nie trzeba przekonywać. Polski 
Ład wprowadza taką możliwość, że to wszystko może wyjść. Pojawia się niepowtarzalna 
okazja, żeby pewne rzeczy uregulować, usprawnić, poprawić, żeby lepiej funkcjonowało. Po 
wypowiedzi pana Wójta wywnioskował, że z rozmowy z Panią Marszałek wyszedł trochę taki 
stonowany,  więc radny zapytał się czy Pani Marszałek, reprezentująca nasze województwo 
przekazała,  czy dała do zrozumienia, że ta sprawa zasługuje na zainteresowanie. Bo to jest 
priorytet czy ważna sprawa dla wszystkich mieszkańców naszej gminy i uregulowanie tych 
spraw to sprawa odpowiedzialności i gospodarności zarządu województwa i jeżeli my tutaj 
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mamy wyliczenia, szpital pewnie też i odpowiedź powinna być jednoznaczna i radny innej by 
się nie spodziewał.  

Odpowiadając na zapytanie radnego Wójt stwierdził, że ze spotkania z Panią 
Marszałek wyszedł zbudowany rzeczową dyskusją i ma głęboką nadzieję, że żadne działania 
osób trzecich nie zmącą i nie zakłócą przekazów tego spotkania, a spodziewa się że są chętni 
do tego. Na spotkaniu z Panią Marszałek i dyrektorem szpitala, który optuje za utrzymaniem 
obecnego stanu, bo ten stan niewątpliwie jest korzystny dla szpitala, Wójt przekonywał, aby  
ocenić sytuację z punktu widzenia szpitala, w sytuacji kiedy nie ma tam naszych gminnych 
ścieków, bo my je mamy na inwestycji w Skąpem. W ten sposób będzie łatwiej odnieść się do 
rozwiązania budowy oczyszczalni gminnej w miejsce istniejącej oczyszczalni. Pani Marszałek 
nad pismem się pochyliła i Wójt odniósł wrażenie, że argumenty przez niego przedstawione 
były z całą powagą przyjmowane i odniósł wrażenie, że w większości były podzielane. Po 
spotkaniu Wójt jest zbudowany i wierzy, że jeśli będzie taka potrzeba to  wynajęty zostanie 
niezależny podmiot, który zna się na oczyszczalni ścieków, na gospodarce ściekowej, 
utrzymaniu gospodarki ściekowej i przeanalizuje czy przedłożone analizy są obarczone jakimś 
poważnym błędem. Wójt myśli, że na spotkaniu we wtorek dojdzie do kompromisu. Powstała 
propozycja w ramach Polskiego Ładu przy współudziale Gminy Skąpe, żeby to poprowadzić 
ścieżką nowszą, nowocześniejszą i myśli, że po tygodniu negocjacji, władze nasze i szpitala i 
województwa chyba pójdą tą ścieżką, którą uważa za stosowną. Wspomniał, że aktualnie 
gmina przesłała kolejny już wniosek do Wód Polskich we Wrocławiu o ustalenie stawki za 
wodę i ścieki. Próbujemy podnieść stawkę o bodajże 8%. Czynimy to w oparciu o rzeczywiste, 
udokumentowane koszty jakie zostały poniesione w okresie wcześniejszym, który jest 
podstawą do ubiegania się i póki co nie mamy akceptacji.  
Podkreślił, że gwarantem tych 6 zł za m3 ścieków nie jest gmina, nie jest rada gminy tylko 
właśnie Wody Polskie. Dzisiaj koszt osobowy na oczyszczalni jest wypadkową pracy sześciu, 
siedmiu czy ośmiu osób, a na nowej oczyszczalni dedykuje się, że powinno pracować nie 
więcej niż dwóch. Koszty energii także niższe, bo nowe urządzenia są energooszczędne 
technologicznie. Te dwa składniki decydują o tym, że koszt wyczyszczenia ścieków, nie jest 
na poziomie 4-5 zł tylko 2 czy 2,50. Sygnał od Pana Przewodniczącego, że szpital przymierza 
się do wprowadzenia korekty kosztów ewentualnego oczyszczania ścieków na gminnej 
oczyszczalni daje nadzieję. Jedyny problem jaki warto zauważyć to jest problem ludzki, czyli 
problem związany z pracownikami na oczyszczalni ścieków. To jest jedyny problem, który wg 
Wójta powinien być omówiony oczywiście przez szpital i wzięty bardzo poważnie pod uwagę.  
W związku z tym że mówimy o procesie za 3 lata, to wydaje się, że nie ma większego problemu 
dla szpitala, który ma u siebie pion techniczny. Uważa, że jest to w zasięgu możliwości bez 
narażania się na podejmowanie decyzji niekoniecznie dobrych dla zakładu. W związku z tym 
tych ludzi spokojnie można zapewnić, że znajdą zajęcie w szpitalu. Wójt wierzy, że kompromis 
zostanie osiągnięty i będzie to kompromis przy którym naprawdę wszyscy będą zwycięzcami.  

Sekretarz Gminy Alicja Hoppen-Anyszko poinformowała, że Pan Wójt omawiając 
działania w okresie międzysesyjnym, wspomniał o przetargu na rozbudowę strażnicy OSP 
w Ołoboku i tam faktycznie została błędnie podana kwota 319 000 zł. Prawidłowa kwota to jest 
340 554,97 zł. Jeżeli rozstrzygniemy ten przetarg, to przy takiej kwocie.  
 
Ad. 5 Wolne wnioski i informacje 
nie zgłoszono 
Radny Janusz Obuchanicz opuścił obrady.  
 
Ad. 6 Podjęcie uchwał w sprawie: 
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz poinformował, że wszystkie uchwały uzyskały 
pozytywne opinie Komisji. 
a) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały o zmianie uchwały 

w sprawie uchwały budżetowej Gminy Skąpe na 2021 rok. W wyniku głosowania 

imiennego i w systemie uchwała Nr XXXV/283/2021 została podjęta jednogłośnie 

i stanowi załącznik do niniejszego protokołu (radny Andrzej Kałużny z przyczyn 

technicznych nie oddal głosu w systemie). 
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b) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały o zmianie uchwały 

w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Skąpe na lata 2021-2030. 

W wyniku głosowania imiennego i w systemie uchwała Nr XXXV/284/2021 została podjęta 

jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

c) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały w sprawie przyjęcia 

projektu regulaminu dostarczania wody i odprowadzania ścieków na terenie gminy Skąpe. 

Zarządzam. W wyniku głosowania imiennego i w systemie uchwała Nr XXXV/285/2021 

została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

d) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały o zmianie uchwały 

w sprawie organizacji wspólnej obsługi jednostek organizacyjnych zaliczanych do sektora 

finansów publicznych prowadzonych przez gminę Skąpe. Zarządzam. W wyniku 

głosowania imiennego i w systemie uchwała Nr XXXV/286/2021 została podjęta 

jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

e) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały o zmianie uchwały 

w sprawie statutu sołectwa Błonie. Zarządzam. W wyniku głosowania w systemie uchwała 

Nr XXXV/287/2021 została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego 

protokołu. 

f) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały o zmianie uchwały 

w sprawie statutu sołectwa Darnawa. Zarządzam. W wyniku głosowania w systemie 

uchwała Nr XXXV/288/2021 została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do 

niniejszego protokołu. 

g) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały o zmianie uchwały 

w sprawie statutu sołectwa Kalinowo. Zarządzam. W wyniku głosowania w systemie 

uchwała Nr XXXV/289/2021 została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do 

niniejszego protokołu. 

h) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały o zmianie uchwały 

w sprawie statutu sołectwa Łąkie. Zarządzam. W wyniku głosowania w systemie uchwała 

Nr XXXV/290/2021 została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego 

protokołu. 

i) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały o zmianie uchwały 

w sprawie statutu sołectwa Międzylesie. Zarządzam. W wyniku głosowania w systemie 

uchwała Nr XXXV/291/2021 została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do 

niniejszego protokołu. 

j) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały o zmianie uchwały 

w sprawie statutu sołectwa Niekarzyn. Zarządzam. W wyniku głosowania w systemie 

uchwała Nr XXXV/292/2021 została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do 

niniejszego protokołu. 

k) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały o zmianie uchwały 

w sprawie statutu sołectwa Niesulice. Zarządzam. W wyniku głosowania w systemie 

uchwała Nr XXXV/293/2021 została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do 

niniejszego protokołu. 

l) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały o zmianie uchwały 

w sprawie statutu sołectwa Ołobok. Zarządzam. W wyniku głosowania w systemie 

uchwała Nr XXXV/294/2021 została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do 

niniejszego protokołu. 

m) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały o zmianie uchwały 

w sprawie statutu sołectwa Pałck. Zarządzam. W wyniku głosowania w systemie uchwała 

Nr XXXV/295/2021 została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego 

protokołu. 

n) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały o zmianie uchwały 

w sprawie statutu sołectwa Podła Góra. Zarządzam. W wyniku głosowania w systemie 
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uchwała Nr XXXV/296/2021 została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do 

niniejszego protokołu. 

o) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały o zmianie uchwały 

w sprawie statutu sołectwa Radoszyn. Zarządzam. W wyniku głosowania w systemie 

uchwała Nr XXXV/297/2021 została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do 

niniejszego protokołu. 

p) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały o zmianie uchwały 

w sprawie statutu sołectwa Rokitnica. Zarządzam. W wyniku głosowania w systemie 

uchwała Nr XXXV/298/2021 została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do 

niniejszego protokołu. 

q) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały o zmianie uchwały 

w sprawie statutu sołectwa Skąpe. Zarządzam. W wyniku głosowania w systemie uchwała 

Nr XXXV/299/2021 została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego 

protokołu. 

r) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały o zmianie uchwały 

w sprawie statutu sołectwa Węgrzynice. Zarządzam. W wyniku głosowania w systemie 

uchwała Nr XXXV/300/2021 została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do 

niniejszego protokołu. 

s) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały o zmianie uchwały 

w sprawie statutu sołectwa Zawisze. Zarządzam. W wyniku głosowania w systemie 

uchwała Nr XXXV/301/2021 została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do 

niniejszego protokołu. 

t) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały o zmianie uchwały 

w sprawie statutu osiedla Cibórz. Zarządzam. W wyniku głosowania w systemie uchwała 

Nr XXXV/302/2021 została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego 

protokołu. 

Ad. 8 Przyjęcie protokołu 

 Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad przyjęciem protokołu 
XXXIV sesji. W wyniku głosowania imiennego i w systemie protokół został przyjęty 
jednogłośnie. Protokół z głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 
Ad. 9 Zamknięcie obrad 

Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zamknął 
XXXV sesję Rady Gminy Skąpe o godz. 10.40.  
 
 

Przewodniczący Rady Gminy  
 

Mariusz Kuźmicz  
Protokolant sesji:  
Ilona Zalisz – inspektor 
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